



# содержание / contents

	От редакции Introduction	7
	<b>ИНТЕРВЬЮ НОМЕРА</b> INTERVIEW OF THE ISSUE	
	<b>С.А. Пашин.</b> У НАС ЕСТЬ МНОГО ВЕЩЕЙ, КОТОРЫЕ ВЫГЛЯДЯТ КАК НАСТОЯЩИЕ, ТОЛЬКО НЕ РАБОТАЮТ	8
	<b>S.A. Pashin.</b> WE HAVE A LOT OF THINGS THAT LOOK LIKE REAL, YET DON'T WORK	
	<b>П. Соломон-мл.</b> СУДЬИ ДОЛЖНЫ ОТВЕЧАТЬ НЕ ЗА ДОСТИЖЕНИЕ ПОКАЗАТЕЛЕЙ ЭФФЕКТИВНОСТИ, А ЗА КАЧЕСТВО СВОЕЙ РАБОТЫ	22
	<b>P. Solomon, Jr.</b> JUDGES SHOULD BE HELD RESPONSIBLE NOT FOR ACHIEVING NORMS RELATING TO EFFICIENCY BUT RATHER FOR THE QUALITY OF THEIR WORK	
	<b>СОБЫТИЕ. КОММЕНТАРИИ ЭКСПЕРТОВ</b> THE EVENT. COMMENTS OF THE EXPERTS	
	СКАНДАЛИЗАЦИЯ ПРАВОСУДИЯ	35
	Комментарии В. Момотова, М. Федотова, А. Иванова, В. Жуйкова, Т. Андреевой, К. Беше-Головко, Р. Ходыкина, К. Брановицкого, С. Пепеляева, И. Марисина, В. Кузнецова, М. Иванова, А. Московкина, Л. Никитинского	
	SCANDALISING JUSTICE	
	Comments by V. Momotov, M. Fedotov, A. Ivanov, V. Zhuykov, T. Andreeva, K. Bechet-Golovko, R. Khodykin, K. Branovitskiy, S. Pepelyaev, I. Marisin, V. Kuznetsov, M. Ivanov, A. Moskovkin, L. Nikitinskiy	
	<b>ТЕМА НОМЕРА:</b> <b>СУДЕБНАЯ РЕФОРМА: СОВРЕМЕННОЕ СОСТОЯНИЕ</b> TOPIC OF THE ISSUE: JUDICIAL REFORM UPDATE	
	<b>А.Н. Верещагин.</b> О ПРОИСХОЖДЕНИИ РОССИЙСКОЙ СУДЕБНОЙ СИСТЕМЫ И ЕЕ ПЕРСПЕКТИВАХ	54
	<b>A.N. Vereshchagin.</b> RUSSIAN JUDICIAL SYSTEM: ROOTS AND PROSPECTS	
	<b>Л.В. Головко.</b> УГОЛОВНОЕ СУДОПРОИЗВОДСТВО В УСЛОВИЯХ ПЕРМАНЕНТНОЙ СУДЕБНОЙ РЕФОРМЫ	67
	<b>L.V. Golovko.</b> CRIMINAL PROCEDURE IN THE CONTEXT OF PERMANENT JUDICIAL REFORM	

**В.К. Михайлов.** ПРОБЛЕМЫ В ПРОЦЕДУРЕ НАДЕЛЕНИЯ ПОЛНОМОЧИЯМИ СУДЕЙ, УГРОЖАЮЩИЕ ИХ НЕЗАВИСИМОСТИ 83

**V.K. Mikhailov.** SOME PROBLEMS IN JUDICIAL EMPOWERMENT WHICH THREATEN JUDICIAL INDEPENDENCE

**В.В. Ярков.** ИЗМЕНЕНИЕ ПРАВИЛ РАЗГРАНИЧЕНИЯ ПРЕДМЕТОВ ВЕДЕНИЯ МЕЖДУ СУДАМИ: НОВЫЕ СЛОВА И/ИЛИ НОВЫЕ РЕШЕНИЯ? 92

**V.V. Yarkov.** CHANGING THE RULES OF DELIMITATION OF JURISDICTION BETWEEN COURTS: NEW WORDS AND/OR NEW SOLUTIONS?

**Е.В. Кудрявцева, Д.И. Смольников.** РОЛЬ СУДА В ПРОЦЕССЕ ДОКАЗЫВАНИЯ В СВЕТЕ СУДЕБНОЙ РЕФОРМЫ В ГРАЖДАНСКОМ СУДОПРОИЗВОДСТВЕ 104

**E.V. Kudryavtseva, D.I. Smolnikov.** THE COURT'S ROLE IN THE PROOF OF FACTS IN THE LIGHT OF CIVIL JUSTICE REFORM



## **ЮРИДИЧЕСКАЯ ХРОНИКА** LEGAL CHRONICLE

**О.П. Плешанова.** ФЕЙКИ В СТОРОНУ 114

Hostels and the legislative process. — Protection of citizens' right to housing: tax wonders and mortgage holidays. — High profile arrests. — Change of jurisdiction in political trials. — Borrowing from foreign law in corporate matters: first results. — Runet's autonomy. — Prohibition of fakes.

**O.P. Pleshanova.** FAKES ASIDE

Hostels and the legislative process. — Protection of citizens' right to housing: tax wonders and mortgage holidays. — High profile arrests. — Change of jurisdiction in political trials. — Borrowing from foreign law in corporate matters: first results. — Runet's autonomy. — Prohibition of fakes.



## **СУДЕБНАЯ ПРАКТИКА. КОММЕНТАРИИ** JUDICIAL PRACTICE. COMMENTS

**Р.М. Янковский, С.В. Ильин.** СУДЕБНАЯ ПРАКТИКА ПО ДЕЛАМ С ИСПОЛЬЗОВАНИЕМ КРИПТОАКТИВОВ 120

**R.M. Yankovsky, S.V. Ilyin.** CASE LAW ON CRYPTOASSETS IN RUSSIA



## **ДИСКУССИОННЫЙ КЛУБ** DISCUSSION BOARD

**И.А. Клепицкий.** РОСТОВЩИЧЕСТВО: УГОЛОВНО-ПРАВОВОЙ АСПЕКТ 130

**I.A. Klepitskij.** CRIMINAL USURY

# содержание / contents

**И.Р. Медведев.** СПОРЫ О НАЗВАНИЯХ ГОРОДСКИХ ОБЪЕКТОВ  
В КОНТЕКСТЕ «ПРАВА НА ГОРОД» 144

**I.R. Medvedev.** PLACE NAMING DISPUTES IN RELATION TO THE “RIGHT TO THE CITY”



## **ПРЕСС-РЕЛИЗ** **PRESS RELEASE**

*Deloitte Legal* укрепляет практику в СНГ 158

*Deloitte Legal* Strengthens the CIS Practice

Кадровые перестановки в *Dentons* 159

*Dentons* Reshuffles Management



## **ТЕОРИЯ И ПРАКТИКА** **THEORY AND PRACTICE**

**Ю.Б. Фогельсон.** РОССИЙСКОЕ ГРАЖДАНСКОЕ ПРАВО С ТОЧКИ ЗРЕНИЯ  
СОЦИОЛОГИЧЕСКОЙ ЮРИСПРУДЕНЦИИ 160

**Yu.B. Fogelson.** RUSSIAN CIVIL LAW IN TERMS OF SOCIOLOGICAL JURISPRUDENCE

**А.И. Савельев.** НА ПУТИ К КОНЦЕПЦИИ РЕГУЛИРОВАНИЯ ДАННЫХ  
В УСЛОВИЯХ ЦИФРОВОЙ ЭКОНОМИКИ 174

**A.I. Savelyev.** TOWARDS THE CONCEPT OF DATA REGULATION IN THE DIGITAL  
ECONOMY

**Д.Г. Копылов.** ДЕ-ЮРЕ, ДЕ-ФАКТО И ТЕНЕВЫЕ ДИРЕКТОРА В ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВЕ  
И СУДЕБНОЙ ПРАКТИКЕ ВЕЛИКОБРИТАНИИ И РОССИИ 196

**D.G. Kopylov.** DE JURE, DE FACTO, AND SHADOW DIRECTORS IN ENGLISH  
AND RUSSIAN LEGISLATION AND JUDICIAL PRACTICE



## **РЕЦЕНЗИИ** **REVIEWS**

**И.В. Решетникова.** СОВРЕМЕННЫЙ ВЗГЛЯД НА ФУНДАМЕНТАЛЬНЫЕ  
ПРОБЛЕМЫ ПРАВООТНОШЕНИЙ 208

Рецензия на монографию П.П. Серкова «Правоотношение. Теория и практика  
современного правового регулирования»

**I.V. Reshetnikova.** A MODERN VIEW OF FUNDAMENTAL PROBLEMS  
IN LEGAL RELATIONS

The review of P.P. Serkov’s monograph “Legal Relationship. Theory and Practice of Modern  
Legal Regulation”